
سیدعلی: وضعیت خود به خود خوب نمی شود، به چهار اقدام فوری فکر کنید

هشدار نسبت به تعلل دولت چهاردهم
رئیس سازمان بورس تاکید کرد

  صیانت از حقوق   صیانت از حقوق 
سرمایه گذاران بـورسیسرمایه گذاران بـورسی

صفحه 3

ما را دنبال کنیدپنجشنبه      19 مهر1403     سال نهم     شماره 1701      4 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

عارف در نخستین جلسه کارگروه دریاچه ارومیه دولت چهاردهم:
ومیه یک عزم ملی را می طلبد حل مشکل دریاچه ار

رئیس جمهور در جلسه هیأت دولت:
 استانداران برای تحقق گفتمان وفاق ملی

 تلاش کنند

سخنگوی مرکز مبادله:
خ کمتر از بازار آزاد   سکه با نر

در مرکز مبادله ایران عرضه می شود

وزیر نیرو خبر داد
افزایش ظرفیت ۶۰۰۰ مگاواتی برق تا دو سال آینده

 اختصاص بنزین به هر کد ملی
 زمینه ساز کاهش مصرف سوخت می شود
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صنعت نساجی؛ صنعت فقرزدا
دکتر رضا رحمانی، تحلیلگر مســائل صنعتی   صنعت پوشاک و نساجی صنعتی 
چند بعدی است که سودآوری و میزان اشــتغال زایی بالایی دارد. این صنعت از 
صنایع با حاشیه سود بالا محســوب می گردد. پیش بینی می شود تا سال ۲۰۲۵ 
بازار این صنعت به ۲۰۰۰ میلیارد دلار در سال برسد. هم اکنون گردش مالی این 
صنعت در اقتصاد ایران حدود ۱۵ میلیارد دلار تخمین زده می شــود که شــامل 
تولید داخلی، واردات و قاچاق اســت.صنعت نساجی و پوشــاک از جمله صنایع 
فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی محسوب می شــود که با استفاده از این محصول، 
کشورها فرهنگ خود را به دیگر ملت ها صادر می کنند و اثر ماندگاری بر فرهنگ 
و اجتماع می گذارند. پوشــاک از محصولات مرتبط با نیازهای اولیه است که در 

زمره محصولات راهبردی قرار دارد و نیازمند حمایت های خاص است. 

یادداشت

متناسب سازی حقوق بازنشستگان تصویب شد

صفحه 3

کشاورزی

معــاون وزیر جهــاد کشــاورزی ضمــن ابراز 
خرســندی از تصویــب قانــون حفاظــت و 
بهره برداری از منابع ژنتیکی کشور گفت: پس از 

دو قرن، ذخایر ژنتیکی کشور سامان یافته است.
ســیدمجتبی خیام نکویــی، رئیس ســازمان 
تحقیقات، آمــوزش و ترویج کشــاورزی )تات( 
در هفتصد و پنجاه و ســومین جلســه شورای 
تحقیقات کشــاورزی، ضمن ابراز خرسندی از 
تصویب قانون حفاظت و بهره بــرداری از منابع 
ژنتیکی کشــور گفت: بعــد از دو قــرن، ذخایر 
ژنتیکی ما سامان یافته و پس از یک دوره طولانی 
که خروج منابع ژنتیکی از ایران اتفاقی ســاده و 

پرتکرار شــده بود؛ در حال حاضر سازوکار ورود 
و خروج منابع ژنتیکی در کشــور نظام مند شده 
اســت.وی تاکید کرد: رؤســای مؤسسات تابعه 
ســازمان تات باید از طریق برگزاری نشســت با 
تمام سازمان های مرتبط از جمله گمرک، آنها را 
نســبت به اهمیت موضوع ذخایر ژنتیکی توجیه 
کنند.رئیس سازمان تات با تاکید بر لزوم پیگیری 
تصویب نسخه پشتیبان ژنتیکی در شورای عالی 
امنیت ملی افزود: مرکز مدیریت ذخایر ژنتیکی 
به عنوان یک مجموعه ســتادی باید نقطه اصلی 

تبادل مواد ژنتیکی در کشور باشد.
وی در خصوص چارچــوب قانونی آئین نامه های 

تشویقی اظهار کرد: تمام این آئین نامه ها ابزاری 
در جهت تحقق اهداف سازمان و مؤسسات است 
و آن چه در تدوین ایــن آئین نامه ها اهمیت دارد، 
اندیشــیدن تدابیــر لازم در جهت نیــل به این 

اهداف است.
خیام نکویی با تاکید بر ضرورت تشــویق افرادی 
که در راســتای اهداف راهبردی سازمان تلاش 
می کنند، افزود: در مجموعه های علمی پژوهشی 
نظیر ســازمان تات، باید بین کسانی که کارهای 
شــاخص انجام می دهند با دیگــران تمایز قائل 
شــد، زیرا خروجــی کار این افــراد روی تحقق 

اهداف سازمان تأثیرگذار است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:پس از دو قرن، ذخایر ژنتیکی کشور سامان یافت

 آگهی فراخوان مزایده عمومی
 شماره ۱۳ سیزده

شهرداری پرند باستناد مجوز شماره ۰۳۶۹۲ مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۲۴ شورای اسلامی شهر پرند در نظر دارد واگذاری ابنیه های پارک 
بانوان واقع در فاز دو شهر پرند اجاره اتاق اسپا به شماره ۵۰۰۳۰۹۸۲۸۳۰۰۰۰۱۳ را از طریق مزایده عمومی به صورت اجاره به اشخاص دارای 
صلاحیت و با شرایط ذیل واگذار نماید لذا متقاضیان جهت دریافت اسناد و اطلاعات بیشتر می توانند از تاریخ ۱۴۰۳/۰۷/۰۹ با مراجعه به سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت ستاد ایران به نشانی )www.setadiran.ir( در مزایده شرکت نمایند.
۱- موضوع مزایده: اجاره ابنیه های موجود در بوستان بانوان واقع در فاز دو شهر پرند با کاربری تجاری )اجاره اتاق اسپا(

۲- مدت زمان اجاره: سه سال شمسی
۳- مبلغ پایه اجاره بهاء ۱۰/۰۶۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال به مساحت ۱۲۶ متر مربع

۴- مهلت و محل دریافت اسناد مزایده:  از تاریخ انتشار آگهی تا ساعت ۱۱:۰۰ پنجشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۱۹ و محل دریافت اسناد آن 
صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی www.setadiran.ir( می باشد.

5- مهلت و محل تسلیم پیشنهادات:  متقاضیان می بایست پاکتهای پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در اسناد مزایده تنظیم 
 )www.setadiran.ir شده است را حداکثر تا ساعت ۱۲:۰۰ روز شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۰۵ در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نشانی

بارگذاری نمایند.
۶- سپرده شرکت در مزایده: ۵۰۳/۲۵۰/۰۰۰ ریال پانصد و سه میلیون و دویست و پنجاه هزار ریال

که باید نقداً به حساب شماره ۱۰۹۱۱۳۳۶۶۰۰۶ شماره شباه ۲۸۰۱۷۰۰۰۰۰۰۰۱۰۹۱۱۳۳۶۶۰۰۶( نزد بانک ملی به نام شهرداری پرند با 
بصورت ضمانت نامه بانکی تسلیم دبیرخانه این شهرداری گردد. لازم به ذکر است چنانچه برندگان اول و دوم و سوم مزایده حاضر به عقد قرارداد 

نشوند سپرده آنان بترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد.
تذکر در جلسه بازگشایی پاکتهای ب و ج بصورت فیزیکی )کاغذی( و اسناد فاقد مهرگرم و اسناد فاقد امضای الکترونیکی به هیچ وجه مورد 

پذیرش نیست و قابل رد می باشد.
7- مدارک لازم جهت دریافت اسناد: متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 

نشانی www.setadiran.ir( نسبت به تهیه اسناد اقدام نمایند.
8- زمان گشایش پیشنهاد: بازگشایی پاکات روز شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۰۵ ساعت ۱۴۰۰۰ می باشد.

۹-  هزینه درج آگهی و دستمزد کارشناسان رسمی دادگستری در برآورد قیمت به عهده برنده مزایده می باشد.
۱۰- هزینه خرید اسناد از واحد درآمد شهرداری با خرید از طریق سامانه ستاد ایران و ارائه آن در پاکت پیشنهادات )پاکت  ب( صورت پذیرد.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۷/۰۹
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۷/۱۹

 نوبت دوم

رحمت  پایدار شهردار پرند  سازمان  مدیریت  ومهندسی  شبکه  حمل ونقل شهرداری سنندج

آگهی مزایده عمومی
 شماره  500۳00554700000۱ 

شهرداری سنندج در نظر دارد براساس مصوبه عوارض و بهای خدمات سال ۱۴۰۳ شهر سنندج،  
اجاره پارکینگ طبقاتی عبدالعلی سنندجی را از طریق مزایده عمومی برگزار نماید. لذا از متقاضیان 
از تاریخ ۱۴۰۳/۷/۱۹ ساعت ۸ صبح، جهت دریافت اسناد مزایده به سامانه  دعوت به عمل می آید 

تدارکات الکترونیک دولت »ستاد« مراجعه نمایند.
مساحت زیر محل

بنا)مترمربع(
قیمت کارشناسی به مدت 

یکسال )ریال(
مبلغ تضمین شرکت در 

توضیحاتمزایده)ریال(

پارکینگ طبقاتی عبدالعلی 
سنندجی واقع در خیابان 

شهید نمکی
6 طبقه شامل 408 جای پارک3.030.000.000 ریال1265.560.600.000.000

 مهلت توزیع اسناد: از تاریخ  ۱۴۰۳/۷/۱۹ لغایت ۱۴۰۳/۷/۲۸
 مهلت عودت اسناد و ارائه پیشنهاد قیمت : بارگذاری کلیه اسناد و مدارک در سامانه ستاد تا 
ساعت ۱۹ مورخ ۱۴۰۳/۸/۸ و تحویل فیزیکی پاکت الف )تضمین شرکت در مزایده( به اداره حراست 

تا ساعت ۱۴ مورخ ۱۴۰۳/۸/۸
 تاریخ بازگشایی اسناد:ساعت ۱۰ صبح مورخ ۱۴۰۳/۸/۹

شناسه آگهی: 1804450

نوبت اول

وزیر ارتباطات مطرح کرد؛ بررسی واقعی بودن بسته های اینترنت

خریدار  وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
دربــاره بررســی وضعیــت فیلترینــگ گفت: 
کارگروه های ویژه ای برای بررســی فنی تشکیل 
دادیــم و در آینده نزدیک با توجــه به طرحی که 
وزارت ارتباطات ارائه داده اســت، به جمع بندی 
مناســبی در مرکز ملی خواهیم رسید. امیدوارم 

خبرهای خوبی را به مردم بدهیم.
 »ستار هاشمی« در حاشــیه جلسه هیات دولت 
با اعــلام این خبر که نخســتین دســتور جدی 
در تامین منابع برای توســعه صنعــت فضایی از 
رئیس جمهوری گرفته شده است، افزود: ارتقای 
وضعیت اینترنت و رفــع محدودیت ها به عنوان 
مطالبه جدی مردم اســت و با توجه به صحبت و 

وعده های دولت در دســتور کار وزارت ارتباطات 
به عنوان بازوی فنی فضای مجازی است و با تمام 
توان و انرژی برای گشــایش در این مســیر قدم 
برمی داریــم.وی گفت: کارگروه هــای ویژه ای را 
برای بررسی فنی در این خصوص تشکیل دادیم، 
شــخصا جلســاتی را در لایه های مختلف برگزار 
کردم و در آینــده نزدیک با توجــه به طرحی که 
وزارت ارتباطات ارائه داده به جمع بندی مناسبی 
در مرکز ملی برســیم و خبرهای خوبی را به مردم 
بدهیم.وی افــزود: ما نیــز به وضعیــت موجود 
اینترنت نقد داریم و با ادله مختلف باور داریم باید 
در محدودیت ها تغییر نگرش و نگاه اتفاق بیفتد و 

به روزآوری شود.
هاشــمی افزود: یکی از دلایل مربــوط به امنیت 
سایبری اســت، به روایت آمار در گزارش هایی که 
منتشر شده حدود دو سوم کاربران از فیلترشکن ها 
اســتفاده می کنند که بســیاری از آن ها مجاری 
غیر رسمی هســتند و باعث می شود این گوشی ها 
و سیســتم ها به عنوان بســتری بــرای حمله به 
زیرســاخت های کشــور قرار بگیرد که آســیب 
جدی به امنیت ســایبری اســت.وزیر ارتباطات 
تاکید کرد: نکته بعدی این است که بحث استفاده 
از فیلترشــکن ها هزینه مالی و گــردش مالی غیر 

شفافی دارد، بررسی ها نشان می دهد بخشی از این 
اقتصاد غیرشــفاف از جیب دولت خارج شده است 
و به جای اینکه برای توســعه زیرساخت استفاده 
شود وارد بازار غیر شــفاف می شود.هاشمی درباره 
بررسی میزان مصرف مردم و اینکه عده ای اعتقاد 
دارند بســته ها زودتر از موعد به اتمام می رســد، 
گفت: این گزارش ها را از مردم به صورت مستقیم 
و نمایندگان مردم نیز دریافت کرده ایم و بر مبنای 
آن به تیم جدیدی که در ســازمان تنظیم مقررات 
مستقر شده اند، دو ماموریت مشخص داده ایم که 
میزان مصرف اینترنت را بررســی تا مشخص شود 

میزان مصرف بسته های مردم واقعی است یا خیر.
وی ادامه داد: دیگر بحث های مربوط به پوشــش 
و کیفیت اینترنت در روستاها است، گزارش های 
اولیه اســتخراج شــده و امیدواریم در بازه زمانی 
کوتاه مدت نشست رســانه ای با حضور رسانه ها 
باشیم.هاشــمی درباره صنعــت فضایی تصریح 
کرد: در بحث صنعت ماهواره ای و فضایی و توسعه 
ماهواره ها با جدیت بیشــتر این موضوع را دنبال 
خواهیم کــرد، از رییس ســازمان فضایی دکتر 
ســالاریه ماموریت دادیم با نگاهــی که در دولت 
گذشــته موضوع را دنبال کردند در این مســیر 

همراه ما باشند.



عارف در نخستین جلسه کارگروه دریاچه ارومیه دولت چهاردهم:

ومیه یک عزم ملی را می طلبد حل مشکل دریاچه ار

سخنگوی دولت:

ورش پرداخت شد ۴۱ درصد پاداش پایان خدمت بازنشستگان آموزش و پر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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رئیس جمهور در جلسه هیأت دولت:
 استانداران برای تحقق گفتمان وفاق ملی

 تلاش کنند
 رئیــس جمهور ضمــن تبریــک و آرزوی موفقیت برای اســتانداران 
خراسان رضوی، فارس و یزد از آنان خواست برای تحقق گفتمان وفاق 
ملی و بکارگیری مدیران بر اساس توانمندی ها فارغ از جنسیت و باور و 

قومیت، اهتمام ورزند.
در جلســه هیأت دولت که به ریاســت مسعود پزشــکیان برگزار شد، 
غلامحسین مظفری، حســینعلی امیری و محمدرضا بابایی دره با رای 
اکثریت اعضای کابینه به عنوان اســتانداران جدید خراســان رضوی، 

فارس و یزد منصوب شدند.
رئیس جمهور در این جلسه در سخنانی ضمن توصیه استانداران جدید 
به تلاش مســتمر برای تحقق گفتمان وفاق ملــی و همچنین اهداف 
دولت در بخش های مختلف اقتصادی، سیاســی، فرهنگی و اجتماعی،  
بر لزوم توجه به استفاده از ظرفیت جوانان نخبه، بانوان و اقوام و مذاهب 
مختلف بدون در نظر گرفتن رویکردهای جناحــی و با تاکید بر اصول 

مهم شایستگی، توانمندی و کارآمدی تاکید کرد.
پزشکیان همچنین از استانداران جدید خواســت در توسعه استان ها 
ملاحظات زیســت محیطی، رفع ناترازی های انــرژی، مدیریت منابع 
و مصارف، پیگیری مجدانــه برنامه دولت برای رفــع کمبود در حوزه 
فضاهای آموزشــی، اســتفاده بهینه از ظرفیت های استان های محل 
ماموریت خود و رســیدگی جدی به محرومان را در دســتور کار خود 

داشته باشند.

در جلسه هیأت دولت صورت گرفت
انتخاب استانداران خراسان رضوی، فارس و یزد

 استانداران فارس، یزد و خراسان رضوی در جلسه هیأت دولت انتخاب 
شدند.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاســت جمهوری، استانداران خراسان 
رضوی، فارس و یزد در جلسه صبح روز چهارشــنبه هیات دولت که به 

ریاست مسعود پزشکیان برگزار شد، معرفی شدند.
بر این اســاس با تصویب اعضای هیات دولت غلامحســین مظفری به 
عنوان استاندار خراسان رضوی، حســینعلی امیری به عنوان استاندار 

فارس و محمدرضا بابایی دره به عنوان استاندار یزد منصوب شدند.
غلامحســین مظفری که با موافقــت هیأت دولت به عنوان اســتاندار 
خراسان رضوی منصوب شده متولد ۱۳۴۷ است، او پیش از این معاون 
استاندار خراسان رضوی، فرمانده ویژه شهرستان نیشابور و مدیرعامل 
و رئیس هیــأت مدیره ســازمان منطقه آزاد تجــاری، صنعتی کیش، 
نماینده اسبق نیشابور در مجلس شورای اســلامی و مدیرعامل اسبق 

بانک شهر بوده است.
حســینعلی امیری اســتاندار جدید فارس نیز متولد ۱۳۴۵ در شهر 
سنقر استان کرمانشــاه اســت، وی پیش از این قائم مقام وزیر کشور 
و سخنگوی وزارت کشــور، معاون امور مجلس رئیس جمهور، معاون 
قوه قضائیه و رئیس سازمان ثبت اســناد و املاک کشور، عضو شورای 
نگهبان و رئیس کل دادگستری اســتان های خوزستان، کردستان و 

فارس بوده است.
محمدرضا بابابی دره استاندار یزد در دولتِ چهاردهم هم متولد ۱۳۴۵ 
در یزد و از آزادگان ۸ ســال دفاع مقدس اســت. در کارنامه اجرایی او 

معاونت برنامه ریزی استانداری یزد و فرماندار مهریز دیده می شود.

اردوغان: 
کشورهای غربی در قتل عام مردم فلسطین 

مشارکت دارند
رئیس جمهور ترکیه بــار دیگر با انتقــاد لفظی از نخســت وزیر رژیم 
صهیونیســتی و حامیان غربی آن اعلام کرد که کشورهای غربی نیز در 

قتل عام مردم فلسطین مشارکت دارند.

رجــب طیب اردوغــان، رئیس جمهــور ترکیه بــا انتقــاد از حمایت 
کشورهای غربی از جنایت های رژیم صهیونیســتی در غزه اعلام کرد 
که »کشورهای غربی که از اســرائیل حمایت می کنند، شریک قتل عام 

مردم فلسطین در غزه هستند.«
وی همچنین گفت: نتانیاهو و باندش قتل عــام می کنند و ما به خوبی 
می دانیم که قصد دارند دایره جنگ را گســترش دهند تا کشــورهای 

دیگر را نیز وارد جنگ شوند.
رئیس جمهور ترکیــه در ادامه افزود: ما به خوبی از اهداف اســرائیل در 

منطقه و آنچه انجام می دهد آگاه هستیم.
رئیس جمهــور ترکیه روز دوشــنیه نیز اعــلام کرد: نتانیاهــو و گروه 
جنایتکارش متوقف می شوند. رئیس جمهور ترکیه گفت: اسرائیل دیر 
یا زود تاوان نسل کشــی را که یک ســال اســت در غزه به راه انداخته، 

پرداخت خواهد کرد.
رجب طیــب اردوغان اضافــه کرد: همانطــور که اتحاد مشــترک 
بشــریت هیتلر را متوقف کرد، نتانیاهو و شــبکه جنایتــکار او نیز به 
همین ترتیب متوقف خواهند شــد. کســانی که در غزه، فلسطین و 
لبنان کشــته می شــوند فقط زنان، کودکان، نوزادان و غیرنظامیان 
بی گناه نیستند؛ بلکه این انسانیت و نظام بین المللی است که قربانی 

می شود.
وی در این باره گفت: مــا در ترکیه، بدون توجه بــه هزینه های آن، به 
ایستادگی در برابر اســرائیل ادامه خواهیم داد و از جهان می خواهیم به 

این موضع شرافتمندانه ما بپیوندد.

قالیباف خبر داد
 همسان سازی حقوق بازنشستگان از این ماه

 اجرا می شود
رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: با توافقی که با رئیس جمهور 
داشــتیم قرار بر این شد که همسان ســازی حقوق بازنشستگان از این 

ماه اجرایی شود.
 محمدباقر قالیباف در جلســه علنی گفت: شب گذشــته جلسه ای با 
رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه داشتیم که در آن جلسه 

در خصوص پرداخت مطالبات گندم کاران بحث و توافق شد.
وی ادامه داد: قرار بر این است که هماهنگی های لازم در جلسه شورای 
هماهنگی اقتصــادی انجام شــود و پرداخت مطالبــات گندم کاران 

عملیاتی شود.
رئیس مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: همچنین در جلسه شب 
گذشته درباره موضوع بازنشســتگان بحث و تبادل نظر شد و قرار بر 
این شد که همسان ســازی حقوق بازنشستگان از این ماه آغاز و اجرایی 

شود.

تریبون

 ســخنگوی وزارت امورخارجه از ســفر ســیدعباس 
عراقچی رییس دستگاه دیپلماسی جمهوری اسلامی 
ایران به عربستان برای رایزنی و هماهنگی جهت توقف 

جنایات رژیم اسرائیل خبر داد.
 اسماعیل بقایی هامانه ســخنگوی وزارت امورخارجه 
جمهوری اســلامی ایــران، در پیامی که در حســاب 
شــخصی خود در شــبکه اجتماعی ایکس به اشتراک 
گذاشــت، عنوان داشــت: عراقچی وزیر امور خارجه، 
در چارچوب رایزنــی های دیپلماتیــک و هماهنگی 
جمهوری اســلامی ایران با کشــورهای منطقه برای 
توقف نسل کشــی و حملات اســرائیل و کاهش آلام 
برادران و خواهرانمان در غزه و لبنان امروز به پادشاهی 

عربستان سعودی سفر خواهد کرد.
وی افزود: نسل کشی و تجاوز باید متوقف شود.

سخنگوی دســتگاه دیپلماسی خاطرنشان 
کــرد: ایــران مصمم بــه تقویــت روابط با 
همسایگان خود برای تضمین ثبات و امنیت 
و توسعه همکاری های اقتصادی به گونه ای 

است که در خدمت همه مردم منطقه باشد.
ســید عباس عراقچــی پیش تر، سه شــنبه 
۱۷مهرمــاه در حاشــیه نشســت طوفان 

الاقصی آغاز نصرالله در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
رایزنی های ما در رابطه با تحولات منطقه و جلوگیری 

از جنایات در لبنان، ادامه دارد.
وی گفت: بعــد از رایزنی هــا در نیویورک ســفری به 
بیروت و دمشــق داشــتم، ســفری به منطقه خواهم 

داشت و به ریاض خواهم رفت.
وی افزود: حرکت دســته جمعی از ســوی کشورهای 

اسلامی درحال انجام اســت. سیاست ایران 
حمایــت از مقاومت اســت و این سیاســت 
اصولی اســت و به هیچ وجه از این سیاست 
عبــور نخواهیم کــرد. اگر رایزنــی صورت 
می گیرد بــرای توقف جنایات اســت. بارها 
اعلام کردیــم ایران خواهــان افزایش تنش 

نیست، اگر چه ما از جنگ نمی ترسیم.
وزیر امــور خارجه افزود: برای هر ســناریویی آمادگی 

داریم و نیروهای مسلح در آمادگی کامل هستند.
سکاندار دســتگاه دیپلماســی بیان کرد: سیاست ما 
توقف درگیری ها و رسیدن به یک آتش بس قابل قبول 
است.عراقچی با اشاره به برگزاری نشست با کشورهای 
شــورای همکاری خلیج فارس در قطــر، عنوان کرد: 
اولین نشســت مشــترک وزرای خارجه کشــورهای 

شــورای همکاری خلیج فــارس در قطر بــه طور غیر 
رسمی برگزار شد.

وزیــر امــور خارجه تصریــح کــرد: رابطه بیــن ما و 
کشــورهای شــورای همکاری فراز و نشــیب هایی را 
داشته است و این طبیعی است اما اراده برای اینکه این 

رابطه به همکاری منطقه ای منجر شود، وجود دارد.
عراقچــی در پایان خاطرنشــان کرد: با تــک تک این 
کشــورها به غیر از بحرین که قطع ارتباط هســتیم، 
ارتباط داریم. البتــه در طول حدود به ۳ماه گذشــته 
۳بار وزیرامور خارجه بحرین به ایران سفر کرده است. 
این اراده وجــود دارد و با وجود قطع رابطــه با یکی از 
کشورهای شــورای همکاری خلیج فارس، این جلسه 
برگزار شــد. ما احتیاج داریم در مورد مسائل منطقه با 

یکدیگر رایزنی و مشورت داشته باشیم.

دبیر هیات دولت در حاشیه جلسه هیئت دولت، گفت: 
دولت ظرف ۲ هفته آینده لایحــه بودجه را به مجلس 

ارسال می کند.
ســید کامل تقوی نژاد دبیر هیأت دولت در حاشیه 

جلســه هیئت دولت در جمــع خبرنــگاران گفت: 
از هفته بعــدی روند بررســی بودجــه ۱۴۰۴ آغاز 
می شــود، لذا ارقام در ســتاد اقتصادی مشــخص 
شــده اند و کلیــات بودجه نیز مشــخص شــده و 

ان شــاءالله با برگزاری جلســات عادی و فوق  العاده 
ظرف دو هفته آینده بودجه تقدیم مجلس شــورای 

اسلامی می شود.
وی افــزود: در این جلســه اســتانداران خراســان 

جنوبی، فارس و یزد معرفی شــدند که بــا توجه به 
ظرفیت هایی که این ســه اســتان در توسعه کشور 
دارند با رأی اکثریت تأیید شــدند و به زودی کار خود 

را آغاز می کنند.

سخنگو

دبیر

خریــدار  معــاون اول رئیس جمهور در 
نخســتین جلســه »کارگروه ملــی نجات 
دریاچه ارومیه« در دولت چهاردهم گفت: 
بحران دریاچه ارومیــه، یک »بحران ملی« 
اســت و حل مشــکل دریاچه ارومیه یک 

»عزم ملی« را می طلبد.
محمدرضا عارف در این جلسه که با حضور 
وزیر جهاد کشاورزی و معاون علمی رئیس 
جمهور، رؤسای سازمان های محیط زیست 
و ســازمان برنامــه و بودجه، اســتانداران 
اســتان های حوزه آبریز دریاچــه ارومیه و 
مدیران ســازمان ها و دســتگاه های عضو 
کارگروه ملی نجات دریاچــه ارومیه برگزار 
شد گفت: مشــکل دریاچه ارومیه، تنها یک 
بحران برای ســه اســتان همجوار دریاچه 
نیســت، بلکه یک بحران ملی است که حل 
آن هم »عزم ملی« و راهــکار ملی نه محلی 

را می طلبد.
عــارف با بیــان اینکــه قبل از شــروع کار 
»کارگروه ملی دریاچــه ارومیه«، وضعیت 
فاجعه بار بود، گفت: مشکل دریاچه ارومیه، 
از مهمترین مسائل ملی امروز ایران است و 
ما اکنون برای حل آن، نیاز به یک عزم ملی 
داریم و اکنون زمان آن است که تصمیمات 
درســتی که در دولت های گذشــته گرفته 

شده است را عملی کنیم.
وی افزود: اگر کم کاری ها را متوجه یکدیگر 
کنیم، بحران بزرگ تر خواهد شــد اما باید با 
جدیت دنبال راهکار باشیم و دیگر نمی شود 
با رویکرد »منطقه ای« و »استانی« مشکل 
را حل کرد، با آنکه اســتان های آذربایجان 
شرقی و غربی و کردستان که در همسایگی 
دریاچه هســتند نقش برجســته ای برای 
نجات دریاچه دارند اما واقعیت این اســت 
که تنها یک عــزم ملی می توانــد ارومیه را 
نجات دهد.معاون اول رئیس جمهور افزود: 

دریاچه ارومیه، تنها دریاچه جهان نیســت 
که با بحران روبرو شــده و کشورهای دیگر 
نیز با چنین بحرانی روبــرو بوده اند که آن را 
حل کرده اند اکنون ما نیز باید با اســتفاده از 
دستاوردهای این کشورها، بحران دریاچه 

ارومیه را حل کنیم.
عارف با اشاره به بحث چاه های آب غیرمجاز 
و گســترش بی ضابطه ســطح زیر کشت 
زمین های کشاورزی در حوزه آبریز دریاچه 
ارومیه که در کنار تغییرات اقلیمی به عنوان 
مهمترین دلایــل بحران دریاچــه ارومیه 
مطرح می شود گفت: این مسائل باعث شده 
سطح آب در برخی از نقاط کشور از ۲۵ متر 
به ۵۰۰ متر برســد و این بلایی است که بر 
ســر محیط زیســت و آینده فرزندان ایران 
آورده شــده اســت. در حق محیط زیست 
ظلم شده اســت و جواب ظلم هم مشخص 
است که چیست.وی گفت: اکنون برای حل 
مشــکل، باید حقابه محیط زیست را پیش 
فرض بدانیم، تغییر در الگوی کشــت را به 
دقت عملی کنیم و همزمان با این اقدامات، 
جامعه و کشــاورزان را هم توجیه کنیم که 

چگونه باید از آب به درستی استفاده کنند.
عارف افزود: باید در کنــار اقدامات عملی، 
فرهنگ ســازی کنیــم، از دیــد دولــت 
چهاردهم، طرح های نجات دریاچه ارومیه 
که دردولت های قبل تصویب شــده محترم 
است، اما تلاش می کنیم اگر نواقصی در این 
طرح ها وجــود دارد آنها را رفــع کنیم و اگر 

نقاط قوتی بوده آنها را تقویت کنیم.
وی با تشکر از یکی از اساتید دانشگاه ارومیه 
کــه در این جلســه، پیشــنهادات علمی و 
بر اســاس متدهای جهانی فائو را ارائه کرد 
گفت: اگر چــه کار دانشــگاه ارومیه قابل 
تقدیر اســت اما تنها نباید به تحقیقات این 
دانشــگاه محدود شد، همه دانشــگاه ها و 

مراکز علمی کشــور می توانند در این زمینه 
طرح های مطالعاتی را شروع کرده و ببینند 
در ســایر نقاط جهان برای رفع این چنین 

بحران هایی چه تدابیری اندیشیده اند.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه با تشــکر 
از اقدامــات صــورت گرفته بــرای کاهش 
۴۰ درصدی در مصرف آب گفت: ســازمان 
محیط زیست و سایر دســتگاه های ذیربط 
باید بــا جدیــت در این حوزه وارد شــده و 
بررســی کنند کــه چگونه می تــوان هم 
صنعتی شــد و هم محیط زیســت را حفظ 
کردعارف در این جلســه همچنین دستور 
داد با همکاری استانداران سه استان حاشیه 
حوزه آبریز دریاچه ارومیه، مسئولان وزارت 
نیــرو، جهاد کشــاورزی، معاونــت علمی 
ریاست جمهوری، سازمان برنامه و بودجه، 
سازمان محیط زیست و ســایر دستگاه ها و 
سازمان های ذیربط بررسی های لازم درباره 
اقدامات گذشــته و راهکارهای علمی برای 
نجات دریاچه ارومیه صورت گرفته و ظرف 
مدت یک ماه، برنامه مدونی برای این حوزه 

آماده شود.
معاون اول رئیس جمهور در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشــاره به اهمیت دریاچه 
ارومیه برای ایران افزود: خلبان پروازی که 
از روی دریاچه ارومیــه عبور می کرد به من 
گفت: هر وقــت از روی ایــن دریاچه پرواز 
می کنم، با دیدن آنچه بــه روز دریاچه آمده 
اســت، واقعاً بهم می ریزم و این حسی است 
که همه مردم ایران درباره این نقطه از ایران 
دارند، دریاچه ارومیه متعلق به چند استان 
نیست، بلکه نقشــی ملی دارد و همه مردم 

ایران نسبت به آن این احساس را دارند.
در ابتدای این جلسه استانداران سه استان 
آذربایجــان شــرقی، غربی، کردســتان، 
مســئولان وزارتخانه های نیرو، وزیر جهاد 

کشاورزی، رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
کشور و یکی از اساتید پژوهشکده مطالعات 
دریاچه ارومیه و مدیــران طرح ملی نجات 
دریاچه ارومیــه و رئیس ســازمان محیط 
زیست کشور به بیان اقدامات صورت گرفته 

برای نجات دریاچه پرداختند.
معتمدیان، اســتاندار آذربایجان غربی در 
توضیح اقدامات صــورت گرفته برای نجات 
دریاچــه ارومیه گفت: در دو حوزه ســخت 
افزاری و نرم افزاری اقدامات مهمی صورت 
گرفته اســت، به گونه ای که طــرح نجات 
دریاچه ارومیــه، اکنــون مهمترین پروژه 
زیست محیطی غرب آسیاست که بر اساس 
طرح آن، آب در ســه فاز به دریاچه ارومیه 

انتقال یافته است.
وزیر جهاد کشــاورزی نیز در این جلســه با 
بیان آنکه تلاش برای نجات دریاچه ارومیه 
از ۱۶ ســال قبل به یک گفتمان ملی تبدیل 
شده اســت گفت: یکی از مهمترین راه های 
نجات، تجهیــز زمین های کشــاورزی به 
سیســتم آبیاری تحت فشــار اســت که 
خوشبختانه کشاورزان خودشان هم به این 

نتیجه رسیدند که باید حتی با صرف هزینه 
و ســرمایه گذاری، آب را به درستی مصرف 
کرد و اکنون با تدابیــری که صورت گرفته، 
زمینه برای اجــرای پروژه های سیســتم 
آبیاری تحت فشــار مساعد اســت و اگر در 
بودجه ســنواتی، ســهمی برای پرداخت 
هزینه ها به کشاورزان صورت گیرد، مشکل 

تا حد قابل توجهی حل خواهد شد.
وی همچنین خواستار بازنگری در ساختار 
کارگروه و تقویت ســاختار و اصلاح روش ها 
شد.سرمست اســتاندار آذربایجان شرقی 
نیز در این جلســه با بیان آنکه تغییر نگرش 
نســبت به دریاچه ارومیه، باید سیســتمی 
باشد گفت: »بخشــی نگری« نمی تواند به 
رفع بحران کمکی کند، مــا اکنون نیازمند 
ساختاری »فرا استانی« و »مدیریت ملی« 
هستیم.استاندار کردستان نیز با بیان آنکه 
برای انجام هر کاری باید رضایت اجتماعی 
حاصل شود گفت: برای حل بحران دریاچه 
ارومیه باید با مردم و جامعه همکاری کرد و 
می توان با جلب اعتماد عمومی تصمیمات 

اتخاذ شده را عملیاتی کرد.

بقایی هامانه:عراقچی جهت رایزنی دیپلماتیک برای توقف نسل کشی صهیونیست ها به عربستان سفر می کند

تقوی نژاد:دولت ظرف ۲ هفته آینده لایحه بودجه را به مجلس ارسال می کند

خریدار  ســخنگوی دولــت گفت: ۴۱ 
درصد پاداش پایان خدمت بازنشســتگان 
آموزش و پرورش در ســال ۱۴۰۲، با تلاش 
های سازمان برنامه و بودجه، بانک مرکزی و 

وزارت آموزش و پرورش پرداخت شد.
 فاطمه مهاجرانی در حاشــیه جلســه 
هیات دولــت و در جمع خبرنــگاران با 
بیان اینکه سه استاندار با معرفی وزارت 
کشــور و تصویــب هیات وزیــران رای 
اعتماد گرفتند، اظهار کرد: در اســتان 
خراســان رضوی غلامحسین مظفری، 
استان فارس حســینعلی امیری و برای 
استان یزد محمدرضا بابایی رای اعتماد 
گرفتند و منصوب شــدند. در این راستا 
از زحمات اســتانداران ســابق تشــکر 

می کنیم.
وی افزود: در جلســه هیات دولت موضوع 
فیلترینگ مورد بررســی قرار گرفت و وزیر 
قضیه را دنبال می کنــد رئیس جمهور هم 
بر همان عهدی که بســتند، هستند و سعی 

می کنند مشکلات را مرتفع کنند.
ســخنگوی دولت ادامه داد: موضوع بعدی 
موضــوع پرداختــی گندمــکاران بود که 
مورد بررســی قرار گرفت و تلاش می شود 

مشکلات در این زمینه حل شود.
مهاجرانی دربــاره برنامه های ســفرهای 
استانی رئیس جمهور گفت: برنامه سفرهای 
ریاســت جمهوری در حال طراحی است از 
آنجایی که چند سفر پشت سر هم خارجی 

برای رئیس جمهور اتفاق افتاد از جمله سفر 
به نیویورک، قطر و ســفری که جمعه پیش 
رو دارند، سفرهای اســتانی هم در راستای 
منویــات مقام معظم رهبــری برنامه ریزی 

می شود.
وی افزود: سفرهای اســتانی با برنامه انجام 
خواهد شــد نه اینکه که فقط به اســتانی 
برویم و قول هایــی بدهیم که پشــتوانه و 

امکان تحقق آن وجود نداشته باشد.

ســخنگوی دولت بیان کرد: این نکته مهم 
اســت که اگر دولتی قولی را بدهد اما نتواند 
آن را محقق کند ممکن است در لحظه این 
قول احساس خوشحالی به وجود بیاورد اما 
در بلندمدت باعث می شود هم اعتبار دولت 
دچار خدشه شــود و هم رابطه دولت و ملت 

دچار آسیب خواهد شد.
مهاجرانی عنوان کرد: در ســفری که رئیس 
جمهــور انجــام خواهنــد داد دیدارهای 

چندجانبه ای را خواهند داشت.
وی ادامه داد: معاون زنــان و خانواده رئیس 
جمهــور روز جمعه برای دیدار بــا خانواده 
داغدار معــدن کاران به طبس مــی روند تا 
بســته  حمایتی که دولت مصوب کرده را در 

اختیار این عزیزان قرار دهند.
وی افــزود: امیدواریم با ارائــه این خدمات 
کمی از فشــار روحی آنها کاســته شــود و 
آنها فقط مشکل فقدان را داشــته باشند و 

مشکلات معیشــتی آنها تا حدودی مرتفع 
شود.

مهاجرانــی دربــاره کمبــود بنزیــن در 
کارت های بنزیــن گفت: مــا ناترازی های 
جدی را داریــم اگر بخواهیم بــه مردم غیر 
واقعیت را بگوییم کار اشــتباهی اســت اما 
همان که دولت قول داده کــه قبل از انجام 
کار کارشناسی هیچ اقدامی صورت نخواهد 

گرفت.
ســخنگوی دولت ادامه داد: اتفاقی هم که 
بعد از حمله موشــکی ایران در مورد بنزین 
افتاد بــه دلیل حجم زیــاد تقاضایی بود که 

به وجود آمد.
مهاجرانــی در پاســخ به ســوالی مبنی بر 
سازوکاری برای ســفرهای استانی رئیس 
جمهور گفت: مشغول طراحی همین ساز و 
کار هســتیم بعد از اینکه به خروجی رسید 

خدمت مردم اعلام می کنیم.
وی درخصوص ناپایداری بازار ارز با توجه به 
عملیات موشکی ایران گفت: با توجه به بعُد 
قضیه، میزان تغییر دو، سه هزار تومانی که 
در بازار ارز اتفاق افتاد تغییر بسیار کمی بود 
و می توان گفت بازار دچار نوســانات خیلی 

جدی نشد.
سخنگوی دولت خاطرنشــان کرد: در عین 
حال همه اینهــا به سیاســت های کلی که 
در راســتای بســته اقتصادی دولت است 
برمی گــردد و کارهایــی روی آن صــورت 

می گیرد.
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صنعت نساجی؛ صنعت فقرزدا
دکتر رضا رحمانی، تحلیلگر مســائل صنعتی   صنعت پوشــاک و 
نساجی صنعتی چند بعدی است که ســودآوری و میزان اشتغال زایی 
بالایی دارد. این صنعت از صنایع با حاشیه سود بالا محسوب می گردد. 
پیش بینی می شود تا ســال ۲۰۲۵ بازار این صنعت به ۲۰۰۰ میلیارد 
دلار در سال برســد. هم اکنون گردش مالی این صنعت در اقتصاد ایران 
حدود ۱۵ میلیارد دلار تخمین زده می شــود که شــامل تولید داخلی، 

واردات و قاچاق است.
صنعت نســاجی و پوشــاک از جمله صنایــع فرهنگــی، اقتصادی و 
اجتماعی محسوب می شــود که با اســتفاده از این محصول، کشورها 
فرهنگ خود را به دیگــر ملت ها صــادر می کنند و اثر مانــدگاری بر 
فرهنگ و اجتماع می گذارند. پوشــاک از محصولات مرتبط با نیازهای 
اولیه اســت که در زمــره محصولات راهبــردی قــرار دارد و نیازمند 
حمایت های خاص است. پوشاک به چند دلیل در این جایگاه از اهمیت 
قرار دارد. نخســت آن که پوشــاک و مد در حوزه فرهنگ هرکشــور از 
اهمیت خاصی برخورداری اســت و نماد فرهنگی آن جامعه محسوب 

می شود.
دوم آنکه صنعت پوشاک ارزش افزوده بالایی دارد و با تقویت برندینگ 
ایــن ســودآوری چندین برابر خواهد شــد. در مرتبه ســوم، ســطح 
اشتغال زایی صنعت پوشاک نسبت به سایر صنایع در حد قابل توجهی 
بالا است. در کشــورهایی که صنعت نساجی و پوشــاک در آن اهمیت 
یافته اســت عموما بیکاری کمتر از کشــورهای دیگر با حجم اقتصاد 
مشابه است و اثر اجتماعی مهمی دارد. از مهم ترین ویژگی های صنعت 
پوشــاک این است که با ســرمایه گذاری بسیار اندک نســبت به سایر 
صنایع میتوان اشتغال زایی بسیار بیشــتری انجام داد. به عنوان مثال 
برای ایجاد هر شغل در صنعت پتروشیمی با قیمت سال جاری بایستی 
۳۰ میلیارد سرمایه گذاری انجام شود درحالی که مقدار سرمایه گذاری 
برای ایجاد هر شــغل در صنعت نســاجی کمتر از ۱۰۰ میلیون است. 
همین ویژگی مهم موجب شده اســت که صنعت پوشاک و نساجی به 

عنوان صنعت فقرزدا معرفی گردد.
در همه صنایع، به ویژه صنعت نساجی و پوشاک باید نگاه فناورانه را در 
تولید و توزیع محصول نهایی مورد توجه قرار داد. می توان به یقین گفت 
که آینده صنعت مد و پوشاک، بر پایه تکنولوژی خواهد بود و هر جزئی 
از این صنعــت، از طراحی و پیش بینی روندها گرفتــه تا تولید و عرضه 
محصولات، تحت تاثیر فناوری خواهد بود. از ســوی دیگر، تخمین زده 
می شود که ارزش بخش پوشاک فناورانه تا سال ۲۰۳۰ به ۵۰ میلیارد 
دلار برســد. از ســوی دیگر، بازی های اجتماعی و قابلیت های فضای 
مجازی می توانند کل بازار در دسترس را تا ۸ سال آینده به بیش از ۱۰ 

درصد گسترش دهند.

غیبت ایران در زنجیره جهانی صنعت نساجی
صنعت نساجی نقشی اساســی در زنجیره ارزش جهانی )GVC( ایفا 
می کند و به توسعه اقتصادی بسیاری از کشــورها، به ویژه کشورهای 
در حال توســعه، کمک می کند. این صنعت شامل طیف گسترده ای از 
فعالیت ها، از تولید الیاف و نخ گرفته تا بــرش، دوخت و فروش لباس و 

منسوجات نهایی می شود.
در زنجیره ارزش جهانی نســاجی، فعالیت ها به مراحل مختلف تقسیم 
می شوند که هر مرحله توسط کشورهای مختلف یا شرکت های مختلف 
در سراســر جهان انجام می شــود. این امر به دلیل مزیت های نسبی و 

مطلق هر کشور در تولید مراحل مختلف زنجیره ارزش است.
برخی از مزایای مشارکت در صنعت نســاجی در زنجیره ارزش جهانی 

برای کشورها عبارتند از:
ایجاد اشتغال: صنعت نســاجی یکی از بزرگترین کارفرمایان در جهان 
است و میلیون ها نفر را در سراسر جهان به طور مستقیم و غیرمستقیم 

استخدام می کند.
کاهش فقر: درآمد حاصل از کار در صنعت نســاجی می تواند به کاهش 

فقر و ارتقای سطح زندگی افراد در خانوارهای کم درآمد کمک کند.
توســعه زیرســاخت: برای تســهیل فعالیت در صنعت نســاجی، به 

زیرساخت هایی مانند جاده ها، بنادر و برق نیاز است.
جذب سرمایه گذاری خارجی: صنعت نساجی می تواند سرمایه گذاری 
خارجی را به کشــورها جذب کند، کــه می تواند به رشــد اقتصادی و 

توسعه کمک کند.
توانمندســازی زنان: زنان ســهم قابل توجهی از نیروی کار در صنعت 
نســاجی را تشــکیل می دهند. مشــارکت در این صنعت می تواند به 

توانمندسازی زنان و افزایش استقلال اقتصادی آنها کمک کند.
علی رغم مزایای مذکور، بازار این صنعت به صورت مساوی در کشورها 
پخش نشده است. ۷۵ درصد از بازار در کشورهای اتحادیه اروپا، ایالات 
متحده، چین و ژاپن است درحالی که یک سوم از جمعیت جهان را دارا 
هستند. براساس آمار، بازار پوشــاک تا سال ۲۰۱۷ تقریبا ۱/۳ تریلیون 
دلار اندازه گیری شــده که بزرگتر از کل اقتصاد ایتالیاست. پیش بینی 
می شود تا سال ۲۰۲۵ این عدد به ۲ تریلیون دلار برسد و مجموعه بازار 

مصرفی هند و چین از اتحادیه اروپا و آمریکای شمالی پیشی بگیرد.
 آســیا به بزرگ ترین تولیدکننده و عرضه کننــده محصولات صنایع 
نساجی و پوشاک برای کشــورهای پیشــرفته و درحال توسعه جهان 
تبدیل شده است. انتقال تولید به این بخش از جهان از سال های بسیار 
دور تاکنون ادامه یافته است. در سال ۲۰۰۰ تقریبا ۲۰ درصد از تجارت 
محصولات نساجی بین کشورهای آسیایی بود در حالی که پیش بینی 
میشود تا ســال ۲۰۲۵ این رقم به ۳۵ درصد برســد. چین با تامین ۶۵ 
درصد از این تجارت، بزرگترین عرضه کننده این محصول اســت که در 
سال های اخیر با افزایش مصرف ســرانه پوشاک شهروندانش و افزایش 
هزینه تولید از ارتقا حجم صادرات امتناع نموده است. این موضوع برای 
کشورهای درحال توســعه از جمله ایران که در اتحادیه های متنوعی 
عضو است فرصت مناسبی را جهت افزایش صادرات فراهم نموده است. 
با این حال، ســهم ایران از این صنعت در زنجیره جهانی به بیش از ۵۰۰ 

میلیون دلار نمی رسد.

اهمیت خلق برند ایرانی در افزایش حاشیه سود
صنعت مد و پوشاک یکی از صنایعی اســت که به سرعت در حال رشد 
اســت و هر هفته یا هر ماه یک نیــاز جدید در آن تحقــق پیدا می کند. 
صنعت پوشــاک بزرگترین ســهم از تجــارت الکترونیــک را به خود 
اختصاص خواهد داد. در واقع، این صنعت تا ســال ۲۰۲۵ درآمد بالقوه 
۶۸۴ میلیارد دلاری خواهد داشت. صنعت پوشاک یک شبکه بزرگ با 
رقبای زیادی اســت. برای اینکه یک برند در بازار قوی و منحصر به فرد 
باشد، نیاز به توسعه یک اســتراتژی قوی دارد. این امر به شرکت ها این 
امکان را می دهد که یک تصویر و هویت در ذهن مشــتریان خلق کنند. 
تداوم استراتژی های خاص تبلیغ و فروش در طول زمان منجر به ایجاد 
»برند« خواهد شــد. برند باعث ارزش افزوده مازاد خواهد شد و حاشیه 
ســود را چند برابر خواهد نمود. به دلیل هزینه هــای بالای برندینگ و 
حضور در بازارهای بین المللی میتوان کنسرسیومی از شرکت ها ایجاد 

نمود تا یک شرکت ایرانی با برند در سطح جهان شکل بگیرد.

اشتغال  آفرینی صنعت پوشاک در ایران
روند روبه رشد کشورهای آسیایی در توسعه پوشاک در حالی است که 
گردش مالی این صنعت در ایران ۹ تا ۱۰ میلیارد دلار در ســال تخمین 
زده شده اســت. صنعت پوشــاک در رده صنایعی قرار دارد که مزایای 
بسیار آن از جمله قدرت اشــتغال زایی بالا، ارزآوری، تولید ثروت ملی، 
نیاز به ســرمایه گذاری کمتر نسبت به ســایر صنایع و ... موجب شده تا 

بسیاری از کشورها درصدد توسعه این صنعت برآیند. 
ادامه در صفحه بعد

یادداشت

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه 
ماموریت اصلی این سازمان تســهیل تشکیل سرمایه 
است، گفت: صیانت از حقوق سرمایه گذاران از وظایف 
این سازمان است. ســرمایه وقتی تشکیل می شود که 
ســرمایه گذار احســاس کند مورد صیانت و حمایت 

است.
»حجــت الله صیــدی« در چهارمیــن کنفرانس بین 
المللی راهبری شــرکتی اظهار داشــت: به دنبال این 
هســتیم تا جایگاه نظام راهبری شــرکتی را در بازار 

سرمایه ارتقا دهیم.
وی افزود: در همین راستا نیاز اســت تا از ابزار مقررات 
حاکمیت شــرکتی بــرای بهبود وضع شــرکت های 
فعال در بورس بهــره بگیریم. در مرحله نخســت باید 
از تصمیمات آنی خودداری کرد ضمــن اینکه در این 
مسیر باید شرکت ها ملزم به شــفافیت و انتشار دقیق 

اطلاعات شوند.

صیدی با بیان اینکه یکی از مهمترین وظایف 
ســازمان بورس و اوراق بهادار در همهدنیا، 
صیانت از منافع سهامداران است، گفت: چند 
سال اســت که در ایران نرخ تشکیل سرمایه 
منفی اســت، در حالی کــه قرار بــود رتبه 
نخست منطقه باشــیم. به ترتیب در منطقه 
عربستان، ترکیه و امارات بالاتر از ایران قرار 

دارند.
رئیس ســازمان بورس اوراق بهادار افزود: برای اینکه 
سال آینده جایگاه نخست داشته باشیم باید ۵۵ درصد 
رشد اقتصادی داشته باشیم که ممکن نیست. اما برای 
اینکه در سال ۱۴۱۰ همین رتبه چهارم را حفظ کنیم 
باید ۶.۵ درصد رشــد اقتصادی داشــته باشیم. برای 
دستیابی به این هدف باید ســالیانه بین ۱۵۰ تا ۲۰۰ 

میلیارد دلار تشکیل سرمایه داشته باشیم.
وی عنوان کرد: مقررات حاکمیت شرکتی قبلا تدوین 

شده و یکبار نیز بازنگری شده است و ما الان 
در حال ارزیابی و تغییراتی روی آن هستیم، 

اما مسأله مهم چگونگی اجرای آن است.
این مقام مســئول با اشــاره بــه اینکه نظام 
راهبری شــرکتی باید جدی گرفته شــود، 
گفت: آموزش اهمیت زیادی دارد. فرآیندها 
باید اصــلاح و کمیته انتصابــات باید جدی 
گرفته شــود.صیدی خاطرنشــان کرد: دستورالعمل 
نظام راهبری شــرکتی در بورس تنظیم شده و یک بار 
هم بازنگری شده اســت، ممکن است ۱۵ درصد دیگر 
هم تغییر کند. این تغییرات مهم نیســت، مهم اجرای 

این دستورالعمل است که روی آن تاکید داریم.
وی با اشــاره به اینکه متوسط حاشــیه سود شرکت ها 
از ۲۳ بــه زیر ۱۲ درصد رســیده اســت، گفــت: باید 
از ســرمایه افراد صیانت شــود و از مدیران شایسته در 
صدر شــرکت ها برای افزایش و ســود دهی شرکت ها 

استفاده شود.رئیس سازمان بورس اوراق بهادار گفت: 
در جلســه تایید صلاحیت مدیران در سازمان بورس، 
گاهی افرادی برای مدیریت شرکت ها مراجعه می کنند 
که بــا کلیت صورت مالی نیز آشــنا نیســتند. کمیته 
انتصابات باید جدی گرفته شــود، در این مســیر باید 

دستورالعمل حاکمیت شرکتی در بورس اصلاح شود.
چهارمیــن کنفرانس بین المللی راهبری شــرکتی به 
همت ســازمان مدیریت صنعتی در دو روز چهارشنبه 
و پنجشنبه )۱۸ و ۱۹ مهرماه( در حال برگزاری است. 
در این کنفرانــس بیش از ۳۷۰ نفــر از مدیران عامل، 
اعضای هیات مدیره و مقامــات دولتی و خصوصی گرد 
هم آمدند تا به بررســی راهکارهای ارتقای شفافیت، 
مســئولیت پذیری و عدالت در شــرکت ها بپردازند. 
هدف از این کنفرانس، تســهیل دســتیابی به توسعه 
اقتصادی و تضمین حقوق ســهامداران خــرد در بازار 

بورس است.

 رییس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و ترکمنســتان 
گفت: میزان صادرات ایران به ترکمنســتان در ســال 

گذشته مثبت و به ۴۴۰ میلیون دلار رسید.
رمضان بهرامی اظهار کرد: همچنیــن میزان واردات 
ایران از ترکمنســتان در ســال گذشــته ۴۰ میلیون 
دلار بود و بیشــترین فعالیت های بازرگانی این کشور 
همســایه با اســتان های خراسان شــمالی، رضوی، 

جنوبی، گلستان و مازندران است.
وی با بیان اینکه میزان صادرات ایران به ترکمنســتان 
از واردات پیشی گرفته است افزود: تراز تجاری ایران با 

ترکمنستان در سال گذشته مثبت بوده است.
رییس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و ترکمنســتان 
تصریح کرد: صــادرات و واردات کالا بین ۲ کشــور در 
دهه گذشته با فراز و نشــیب هایی همراه بود و میزان 
مراودات در این سال ها بین ۱۳۰ تا ۵۰۰ میلیون دلار 
بوده اســت.وی تبادلات تجاری ایران با ترکمنستان را 

یک ظرفیت دانســت و افزود: متاســفانه در 
سال های گذشته دولت ها از حوزه صادرات 
و واردات بیــن این ۲ کشــور حمایت زیادی 
نکرده اند و ایــن امر باعث مشــکلاتی برای 

تجار شد.
بهرامی خاطرنشــان کرد: سیســتم بانکی 
کشــور در حوزه صادرات و واردات عملکرد 

خوبی نداشــته اســت که این امــر بزرگترین چالش 
مراودات تجاری به شــمار می رود و خواستار حمایت 

بیشتر در این خصوص هستیم.
وی با بیان اینکه ســال های اخیر در راســتای تقویت 
مراودات تجــاری بین ایران و ترکمنســتان گام هایی 
مثبتی برداشــته شــد گفــت: همچنیــن در دولت 
چهاردهم نیــز در این خصوص اقداماتی انجام شــده 

است که امیدواریم این روند توسعه یابد.
رییس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و ترکمنســتان 

تصریح کرد: کشــور ترکمنســتان در حال 
توســعه و نیازمند مــواد اولیــه صنعتی و 
محصول نهایی از کشــورمان اســت و باید 
زمینه صادرات ایــن محصولات را برای تجار 

فراهم و روند ها را آسان کرد.
وی خاطرنشــان کــرد: نبایــد به کشــور 
ترکمنستان به چشم ۶ میلیون نفر نگاه کرد، 
باید با نگاه بیش از ۲۵۰ میلیونی با این کشور مراودات 
تجاری را انجام داد چرا که از این کشــور به سایر کشور 
ها نیز دســت پیدا خواهیم کرد.بهرامی به برنامه کوتاه 
مدت بــرای افزایش ۱۰ برابری مــراودات تجاری بین 
ایران و ترکمنســتان تاکید کرد و افزود: برنامه ریزی 
برای بلند مــدت نیز بیش از این میزان باید باشــد چرا 
که ظرفیت ها در این خصوص زیاد اســت.رییس اتاق 
مشــترک بازرگانی ایران و ترکمنستان به سفر رییس 
جمهور به کشور ترکمنستان نیز اشاره ای کرد و گفت: 

امید وار هستیم این سفر باعث ارتقا و توسعه فرهنگی 
و اقتصادی باشد.

رییس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و ترکمنســتان 
امروز در سفر به خراسان شمالی با تجار استان در اتاق 

بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی دیدار کرد.
کشــور ترکمنســتان، با مســاحت حدود ۴۸۸ هزار 
کیلومتر مربــع، با جمعیت حدود شــش میلیون نفر و 
۹۹۰ کیلومتر مرز مشــترک خاکــی و ۲۲۸ کیلومتر 
مرز مشــترک آبــی دارای اهمیت ویــژه ای به لحاظ 
ژئواکونومی و ژئواستراتژیکی برای جمهوری اسلامی 
ایران است.ریشــه های تاریخی و فرهنگی و مسلمان 
بــودن بیشــتر جمعیت ایــن کشــور، ظرفیت های 
اقتصادی این کشــور به خصوص در بخش نفت و گاز، 
عضویت ترکمنستان در ســازمان همکاری های اکو و 
اهمیت این سازمان برای ایران را نیز می توان از دلایل 

اهمیت این کشور در سیاست خارجی ایران شمرد.

بورس

اتاق

خریدار   رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
از تصویب اجرای متناســب ســازی حقوق 
بازنشســتگان در جلسه شــب گذشته که 
با حضور رئیــس جمهــور، رئیس مجلس 
شورای اسلامی، روســای کمیسیون های 
برنامه و بودجه و اقتصادی و وزیران مربوطه 
برگزار شــد، خبــر داد و گفت: براســاس 
این مصوبه ســازمان اداری و اســتخدامی 
احــکام  بازنشســتگی،  و صندوق هــای 

بازنشستگان را صادر می کنند.
 ســید حمید پورمحمدی در پایان جلســه 
هیات دولت در جمع خبرنگاران افزود: روز 
گذشته فرصتی فراهم شد تا در صحن علنی 
مجلس شــورای اســلامی دو موضوعی که 
مشــکل قانونی دارد را توضیح دهم که یکی 
از آنها متناسب سازی حقوق بازنشستگان و 

دیگری مطالبات گندمکاران بود.
وی بیان داشت: شب گذشته رئیس مجلس 
به همراه روسای کمیسیون برنامه و بودجه، 
کمیســیون اقتصــادی مجلــس و وزرای 
مربوطه میهمان رئیس جمهــور بودند که 
در آن موضــوع متناســب ســازی حقوق 

بازنشستگان در دولت تصویب شد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه  خاطرنشان 
کــرد: پــس از ابــلاغ آن، ســازمان اداری 
احــکام  صندوق هــا  و  اســتخدامی  و 

بازنشستگان را صادر خواهند کرد.

 طرح بقیه مطالبات گندم کاران 
در جلسه سران قوا

در خصــوص  همچنیــن  پورمحمــدی 
مطالبات گندمکاران گفت: در فصل زراعی 
جاری ۱۲ میلیون تن گندم از کشــاورزان 
خریــداری و مقرر شــد دولــت ۲۲۰ هزار 
میلیارد تومــان پرداختی بابت آن داشــته 

باشــد.وی ادامــه داد: تاکنــون ۱۶۷ هزار 
میلیارد تومان از رقم یاد شده که در بودجه 
پیش بینی شده بود پرداخت شده است، اما 
پرداخت مابقی آن نیاز به اجازه قانونی دارد.

رئیس ســازمان برنامــه و بودجــه تاکید 
کرد: این مساله در جلســه سران قوا مطرح 
خواهد شد تا سازمان برنامه و بودجه بتواند 

مجوزی در این زمینه داشــته باشــد تا به 
ویژه کشاورزان مناطق سردســیر بتوانند 

مطالباتشان را دریافت کنند.
پورمحمدی همچنیــن با بیــان اینکه در 
جلســات دولت به موضوع لایحــه بودجه 
پرداخته می شــود و ارقام مربوطه در دولت 
بحث شــده اســت، گفت: در این راســتا 

جلســاتی بین حوزه های اقتصادی دولت 
و مجلس برگزار شــده و به فوریت به احکام 
خواهیم پرداخت تا بتوانیم لایحه بودجه را 

در موعد مقرر تقدیم کنیم.

معافیت مالیاتی به ۲4 میلیون تومان 
می رسد

وی همچنین رقم افزایش حقوق کارمندان 
را ۲۰ درصد عنــوان کرد و اظهار داشــت: 
معافیت مالیاتی برای کســانی که کمترین 
حقــوق را می گیرنــد ۱۰۰ افزایش خواهد 
یافت؛ یعنی معافیت مالیاتی از ۱۲ میلیون 
تومان حقوق به ســقف ۲۴ میلیون تومان 

خواهد رسید.
این مقام مســئول اضافه کــرد: همچنین 
دولت پرداختی بابت اجرای قانون جوانی و 
جمعیت خواهد داشــت که هشت درصد به 
پرداختی های دولت اضافه خواهد شــد؛ بر 
این اساس متوسط پرداختی های دولت ۲۸ 

درصد افزایش خواهد یافت.
پورمجمدی همچنین تصریح کرد: تاکنون 
در خصوص حامل های انرژی و تغییر قیمت 

آنها تصمیم گیری نشده است.
وی اظهار داشــت: بخش مهمــی از بودجه 
کشــور صرف پرداخــت یارانه مســتقیم 
می شــود و تغییری در پرداخــت یارانه ها 

نخواهیم داشت.

رئیس سازمان بورس تاکید کرد؛ صیانت از حقوق سرمایه گذاران بورسی

میزان صادرات ایران به ترکمنستان ۴۴۰ میلیون دلار است

سخنگوی مرکز مبادله:

خ کمتر از بازار آزاد در مرکز مبادله ایران عرضه می شود سکه با نر
خریدار  ســخنگوی مرکز مبادلــه ارز و 
طلا گفت: ســکه در مرکز مبادلــه کمتر از 
قیمت های موجود در بازار عرضه می شود و 
این امکان فراهم شده که مصرف کنندگان 
واقعی ســکه طــلا بتوانند بــا قیمت های 

واقعی تری سکه بخرند.
 اصغر بالسینی ســخنگوی مرکز مبادله ارز 
و طلای ایــران اظهار کرد: طی ۲۰ جلســه 
حراج ســکه در ایــن مرکز تا امــروز بیش 
از ۲۸۰ هــزار نفر-معاملــه در این حراج ها 
شــرکت کرده اند و در مجموع بیش از ۳۵۳ 
هزار قطعه انواع ســکه به برندگان حراج ها 

اختصاص داده شده است.
وی با تشــریح عملکــرد تــالار معاملات 
حراج های ســکه در مرکــز مبادله گفت: 
طی ۲۰ جلسه حراج ســکه در مرکز مبادله 
تا امروز بیش از ۲۸۰ هــزار نفر-معامله در 
حراج های مرکز شــرکت کرده انــد و آمار 
تفکیکــی از ۳۵۳ هــزار ســکه اختصاص 
داده شده، حاکی از آن اســت که ربع سکه 
با ۱۸۹ هزار و ۷۴۹ قطعــه و ۵۳.۸ درصد از 
کل معاملات در جایگاه اول قرار دارد. رتبه 
دوم متعلق به تمام ســکه با ۹۹ هزار و ۶۹۳ 
قطعه با ۲۸.۲ درصــد از کل معاملات و نیم 

ســکه با ۶۶ هزار ۶۴۹ قطعه و ۱۸ درصد از 
کل معاملات ســکه، جایگاه سوم را به خود 

اختصاص داده است.
ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
خاطر نشــان کرد: آمارهــای تجمیعی از 
برگزاری بیست جلسه حراج سکه در مرکز 
مبادله ایران نشان می دهد که در این مدت 
در مجمــوع ۸۷۸ هــزار و ۳۰۳ قطعه انواع 
ســکه مورد درخواســت متقاضیــان بوده 
که از این میــزان ۳۵۳ هزار و ۹۱ ســکه به 
متقاضیــان اختصاص داده شــده اســت؛ 
یعنی بیش از ۴۰ درصد تقاضای ســکه در 

حراج های مرکز پاسخ داده شده است.

افزایش جلسات حراج سکه به دو 
جلسه در هفته

وی با اشــاره به برنامه مرکــز مبادله ایران 
در رابطه با برگزاری مداوم جلســات حراج 
ســکه گفت: با توجه بــه نیازهای بــازار به 
تأمین سکه از ســمت بانک مرکزی، برنامه 
مرکز مبادله برگزاری دو جلسه حراج سکه 
تا اطلاع ثانویه اســت تا بتوانیــم نیازهای 
متقاضیان به ســکه از طریق حراج سکه در 

مرکز مبادله تأمین شود.

امکان شرکت در حراج سکه از همه 
نقاط کشور

ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
خاطرنشــان کرد: ویژگی منحصــر به فرد 
حراج سکه مرکز مبادله این است که حراج 
سکه به صورت سامانه ای و برخط )آنلاین( 
برگزار می شــود که براســاس آن نیازی به 
حضور فیزیکی متقاضیان نیست؛ بنابراین، 
از آنجایی که سامانه حراج برخط برای حراج 
سکه فعال است، متقاضیان می توانند در هر 
نقطه از کشــور در حراج سکه شرکت کنند 
که آمارهای ما نیز نشان دهنده پراکندگی 
جغرافیایــی متقاضیــان و برنــدگان در 

استان های کشور است.
بالسینی افزود: نکته دیگر این است که بعد 
از تخصیص سکه به برندگان حراج، فرایند 
تحویل سکه از طریق شــعب بانک ملی در 
سرتاســر کشــور )شــعبه ای که متقاضی 
در حراج برای تحویل ســکه انتخاب کرده 
اســت(، صــورت می گیــرد کــه طبیعتاً، 
متقاضیان نزدیک ترین شــعبه بانک ملی 
را برای دریافت ســکه های خــود انتخاب 
می کننــد؛ بنابراین با ســهل ترین شــکل 
ممکن امکان تحویل سکه به برندگان حراج 

فراهم شده است.

عرضه سکه با نرخ کمتر از بازار آزاد
وی در رابطــه با تفاوت میان نرخ ســکه در 
مرکز مبادله با بازار آزاد گفــت: با توجه به 
اینکه قیمت های ســکه در مرکــز مبادله 
کمتر از قیمت های موجود در بازار اســت 
عملًا این امــکان فراهم شــده که مصرف 
کننــدگان واقعــی ســکه طــلا بتوانند با 
قیمت های واقعی تری سکه خود را دریافت 

کنند.بالســینی در پایان گفت: با توجه به 
اینکه برگزاری منظم حراج ســکه از طریق 
سامانه بومی اســت، این امکان فراهم شده 
که تمامی متقاضیان در سراســر کشــور 
امکان شــرکت و برنده شــدن در حراج را 
داشته باشــند و این همان نکته ای است که 
از ابتدا به عنوان یکی از سیاست های مرکز 
مبادله برای افزایش شــمولیت متقاضیان 
حراج ســکه بوده که خوشــبختانه امروز 

محقق شده است.



اختصاص بنزین به هر کد ملی زمینه ساز 
کاهش مصرف سوخت می شود

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اســلامی تأکید کرد که اجرای 
طرح تخصیص بنزین به کد ملی می تواند گامــی مؤثر در جهت تحقق 
عدالت اجتماعی باشــد و از ناتــرازی در تخصیــص یارانه های پنهان 

جلوگیری کند.
فرهاد شهرکی، عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای اسلامی، در 
خصوص طرح تخصیص بنزین به کد ملی گفت: این طرح که در مجلس 
قبلی مطرح شــد، یکی از روش هایی اســت که می تواند ما را به عدالت 
اجتماعی نزدیک تر کند. با این طرح، یارانــه پنهانی که هم اکنون تنها 
بخشــی از جامعه از آن بهره مند می شــوند، به تمام افراد جامعه تعلق 
می گیرد. به این ترتیب، کســانی که ســهمیه بنزیــن کمتری مصرف 

می کنند نیز از مزایای یارانه آن برخوردار خواهند شد.
شهرکی با اشــاره به عدد یارانه پنهان بنزین توضیح داد: در حال حاضر، 
یارانه پنهان برای هر لیتر بنزین حدود ۳۰ هزار تومان است و این مبلغ 
تنها به دســت گروه خاصی از مردم می رسد. در حالی که عده ای بیشتر 
از حد مجاز از این یارانه بهره مند می شــوند، سایرین که بنزین کمتری 
مصرف می کنند از این مزیت محروم می ماننــد. بنابراین، اجرای طرح 
تخصیص بنزین به کد ملــی می تواند این نابرابــری را تا حدی کاهش 

دهد.
وی در پاســخ به برخی انتقادات که معتقدند این طــرح باعث افزایش 
مصرف بنزین خواهد شد، افزود: برخی کارشناسان نگرانی هایی درباره 
افزایش مصرف بنزین در نتیجه این طرح دارنــد. اما به دلیل ضعف در 
نظارت های موجود، به نظر می رســد این طرح بتواند در کوتاه مدت به 

عدالت نزدیک تر شود و از نابرابری های فعلی جلوگیری کند.
عضو کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به تأثیر احتمالی طرح در مقابله 
با قاچاق ســوخت اظهار کرد: »این طرح تأثیر چندانی بر کاهش قاچاق 
سوخت نخواهد داشت. مشکل قاچاق سوخت به دلایل مختلف از جمله 
نظارت های ضعیف و کمبود منابــع اجرایی همچنان باقی خواهد ماند. 
اما حداقل از نظر توزیع ثروت، این طرح می توانــد به عدالت نزدیک تر 
شــود و یارانه پنهان که از جیب تمام مردم کشــور پرداخت می شود، 

به طور عادلانه تری توزیع گردد.
وی همچنین به مســائلی همچون کاهش ضریب جینی به عنوان یکی 
از نتایج این طرح اشاره کرد و گفت: اجرای این طرح می تواند به کاهش 
ضریب جینی کمک کند، هرچند که میزان تأثیر آن ممکن است خیلی 
چشمگیر نباشد. به هر حال، هر گامی که بتواند توزیع عادلانه تر منابع را 

محقق کند، به بهبود عدالت اجتماعی کمک خواهد کرد.
شهرکی همچنین تأکید کرد: در بلندمدت، ما باید به سمت قیمت های 
واقعی حرکت کنیم و یارانه های پنهان را حذف کنیم. اما این کار زمانی 
عملی اســت که مردم توان مالی لازم برای تحمــل قیمت های واقعی 
را پیدا کنند. در حال حاضر، هنوز به آن ســطح نرســیده ایم و اجرای 
طرح هایی مانند تخصیــص بنزین به کد ملی می توانــد به عنوان یک 

راه حل کوتاه مدت مفید باشد.

از ابتدای امسال تاکنون
وستا برق دار شد ۴۰ ر

عملکرد برق روستایی کشور نشــان می دهد از ابتدای امسال تا ۱۵ مهر 
جاری ۴۰ روستا برق دار شد و عملیات توســعه و بهسازی شبکه توزیع 

برق در ۲ هزار و ۳۰۰ روستا به اتمام رسید.
 

عملکرد طرح برق روســتایی شــرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع 
نیروی برق ایران )توانیر(، از برق رســانی به ۲۴ روستا در هر هفته طی 
۴۴ سال گذشــته و بهره مندی ۹۹.۸ درصد جمعیت روستایی کشور 
از نعمت برق حکایت دارد؛ این در حالی اســت که ۱۸ درصد جمعیت 

جهان همچنان از نعمت برق بی بهره اند.
برپایه این گزارش، از ابتدای امسال تاکنون ۴۰ روستا برق دار و عملیات 
توسعه و بهسازی در ۲ هزار و ۳۰۰ روســتا به اتمام رسید. طی سه سال 
گذشته نیز توسعه و بهسازی شــبکه های توزیع برق در ۱۶ هزار و ۸۰۰ 

روستا اجرا شد و ۵۱۰ روستا برق دار شده است.
این گزارش از برق رســانی به هفت هزار و ۵۰۰ خانوار عشایری در ۲۰ 
استان کشور در ســال جاری و ۲۱ هزار خانوار عشــایری در سه سال 

گذشته به کمک صفحات خورشیدی حکایت دارد.
همچنین از ســال ۱۴۰۰ تاکنون طرح توسعه و بهســازی شبکه برق 
روستایی )بهارستان( در ۱۹ هزار و ۱۰۰ روستا با جابه جایی ۱۸۰ هزار 
پایه برق، اصلاح ۳۰ هزار کیلومتر شــبکه، اصــلاح و احداث ۱۶۵ هزار 

روشنایی معابر و ۶ هزار و ۹۰۰ دستگاه ترانسفورماتور اجرا شد.
هم اکنون ۵۸ هزار و ۸۲۹ روســتا بــه همراه ۲۸ هــزار و ۵۰۰ خانوار 

عشایری از نعمت برق بهره مند هستند.
وزارت نیرو در راستای ارتقای سطح رفاه و معیشت قشر محروم جامعه 
در ســال ۱۴۰۲ اقدام به برق رسانی به ۱۰۳ روســتا با اعتباری بیش از 
۱۷۶ میلیارد تومان کرد و بدین ترتیب تعداد کل روســتاهای برق دار 

شده کشور به ۵۸ هزار و ۷۸۹ روستا رسید.

 
وسیه به ایران منجر  تواق نامه انتقال گاز ر

 به قرارداد می شود؟
در سال جاری توافق نامه انتقال گاز از روسیه به ایران در دولت گذشته 
منعقد شــد و در صورتی که این توافق نامه منجر به قرارداد شود ایران 

امکان واردات ۳۰۰ میلیون مترمکعب گاز در روز را دارد.
 روسیه کشوری که رتبه اول ذخایر گازی جهان را در اختیار دارد توافق 
نامه ای را با ایران در دولت گذشــته به منظور صادرات گاز به ایران امضا 

کرد که این موضع موجب تعجب خبرنگاران و اهالی رسانه شد.
اگر چه ایران به عنوان دارنده دومین ذخایر گازی جهان به شمار می رود 
اما عدم اســتفاده بهینه گاز به خصوص در فصل سرما موجب می شود 
تا کشــور با ناترازی گاز مواجه شــود و گاز پتروشــیمی ها و صنایع که 
می تواند برای کشــور ارزش افزوده ایجاد کند برای مدتی کاهش پیدا 

می کند و یا قطع می شود.
به منظور خروج از این وضعیت جواد اوجی وزیر نفت دولت سیزدهم در 
اقدامی توافق نامه واردات گاز از روســیه را امضا کرد این مسئله موجب 
می شود تا ضمن برطرف شــدن ناترازی گاز در زمستان ایران تبدیل به 

هاب گاز منطقه شود.
باید در نظر داشت که ایران با زیرساخت ها و خطوط انتقال گاز سراسری 
به طور کامل آماده دریافت گاز از روسیه اســت. در آن برهه از زمان این 
توافق نامه بازتاب های بســیاری داشــت و برخی از کارشناسان بر این 
عقیده بودند بی شــک با اجرای این توافق نامه، ایــران به قطب گازی 
منطقه تبدیل می کند و حتی با وجود ناترازی گاز در زمســتان امکان 

صادرات بخشی از گاز وارداتی را خواهیم داشت.

صنعت نساجی؛ صنعت فقرزدا
ادامه از صفحه قبل

در ایران ۷۰۰ واحد صنعتی و ۳۰۰ هزار واحد صنفی در توزیع صنعت 
پوشــاک و نســاجی فعالیت دارد. در مجموع بالغ بر یک میلیون نفر در 

زنجیره تولید تا توزیع در این صنعت مشغول به فعالیت هستند.

لزوم نوسازی ماشین آلات
یکی از مســائل اساســی در صنعت پوشــاک و نســاجی، نوســازی 
ماشــین آلات تولیدی است. نوسازی ماشــین آلات در صنایع نساجی 
به دلیل مشکلات مالی بنگاه ها در ســال های اخیر محقق نشده است. 
بزرگ ترین مزیت نســاجی یک کشور نســبت به دیگر کشورها توان 
تولید با کمیت و کیفیت بالا اســت. اگر تجهیــزات تولیدی از بالاترین 
فناوری روز دنیا برخوردار نباشــند، تیراژ تولیــد و کیفیت محصولات 
پایین و قیمت تمام شده بیشــتر از رقبای جهانی خواهد بود. از سمت 
دیگر، عقب ماندگی صنعت نســاجی باعث کاهش قدرت رقابت صنعت 
پوشاک خواهد شــد که به موجب این عوامل، اشــتغال و اقتصاد دچار 
آســیب می گردد. با عنایت به این موضوع لازم اســت سیاســت های 
تســهیل در اعطای اعتبار به بنگاه ها جهت خرید ماشــین آلات فناور 

اتخاذ گردد.

صادرات خام نهاده تولید
 متأسفانه در صنعت چرم به تولید چرم گوســفندی توجه نشده است. 
این عدم توجه در شــرایطی اســت که حدود ۵۴ میلیون گوسفند در 
کشــور وجود دارد. ایجاد این مزیت نیازمند ســرمایه گذاری حداقل 
۵۰ میلیون یورو و تکمیل زنجیره پوشــاک اســت. از ایــن مقدار چرم 
گوسفندی در کشــور می توان حدود چهار میلیون قطعه لباس تولید 
کرد که ارزش آن در حدود هشت صد میلیون دلار تا یک میلیارد و ۲۵۰ 
میلیون دلار تخمین زده می شــود. صادرات خام پوست گوسفند تنها 
حدود چهل میلیون دلار عایدی برای کشــور دارد که نسبت به فروش 

کالای نهایی تفاوت گزافی دارد.

پوشاک قاچاق و مستعمل
در راســتای حمایــت از تولید داخــل و تقویت سیاســت حمایتی از 
تولیدکننــدگان، واردات پوشــاک خارجی ممنوع شــد. آمار دقیقی 
از مقدار قاچاق پوشــاک در کشور موجود نســیت ولی به طور متوسط 
۲/۵ میلیارد دلار تخمین زده می شــود که ارزش پوشاک قاچاق است 
که از مبادی مختلف وارد کشــور می شــود. حجم عمده ای از پوشاک 
خارجی به صورت ســازمان یافته ازکشــورهای همســایه وارد کشور 
می شود. عمده این لباس ها با توجه به ذائقه و تقاضای مردم به پوشاک 
برند و هزینه های بالای این نوع از پوشــاک و ســودآوری بیشتر برای 
فروشــنده ها، به صورت مســتعمل یا تاناکورا وارد میشــود. پوشاک 
مستعمل موجب آســیب جدی به بخش تولیدی صنعت پوشاک شده 

است.

کارشناس مسکن:
وز  عددسازی در حوزه مسکن، موجب بر

معضلات جدی در بازار می شود
یک کارشناس مســکن گفت: هشــدار وزیر راه و شهرسازی خطاب به 
معاونین مســکنی خود برای خودداری از آمارسازی در بخش مسکن 
قابل تامل بود، زیرا موجب بروز معضلات جــدی و غیر قابل جبران در 

بازار می شود.
فرهاد بیضایی کارشــناس بازار مسکن با اشــاره به عملکرد وزیر راه و 
شهرســازی در ماه های ابتدایی ســکان داری خود در این وزارتخانه، 
گفت: وزیر راه در نخســتین نشســت مســکنی خود نســبت به عدم 
عددســازی مســکن تأکیدات ویژه ای داشــت و خطاب به معاونین 
مسکنی خود هشدار داد که از عددسازی در این حوزه خودداری کنند 
و آنچه که واقعیت ماجراســت به اطلاع عموم مردم جامعه برســد، این 

مساله از همین یک اتفاق خوب و میمونی بود که رخ داد.

وی ادامه داد: تأثیر عدم عدد ســازی علاوه بر اینکه مــردم از واقعیت 
عملکــرد وزارت راه و شهرســازی مطلع اســت، از ســوی دیگر بدنه 
برنامه ریــزی و اجرایی کشــور با واقعیــت موجود رو به رو می شــود 
که مساله دوم بســیار حائز اهمیت تر از مســاله اول است. زمانیکه که 
اعداد و ارقام حوزه مســکن با واقعیت ماجرا تطابق داشته باشد، نظام 
تصمیم سازی کشــور می داند که چگونه روندهای مربوط به این حوزه 

را پیش ببرد.
این کارشناس مســکنی یادآور شد: آمارهای مســکنی که با محوریت 
واحدهای در حال احداث در گذشته منتشر می شــد با واقعیت ماجرا 
بسیار فاصله داشــت و متولیان برنامه ریزی کشور با سردرگمی مواجه 

بود.
 البته ناگفته نماند که شــبکه بانکــی نیز به تعهد مســکنی در دولت 
ســیزدهم موضع جدی داشــت و بســیاری از بانک ها در این راســتا 

همکاری های لازم را نداشتند، زیرا شبکه بانکی هم سردرگم بود.
وی افزود: زمانیکه سازمان برنامه و بودجه کشــور و شبکه بانکی توان 
پرداخت ســاخت ۲ میلیون و ۷۰۰ واحد مســکونی را نداشته باشند، 
همکاری های لازم را نخواهند داشت و وعده مسئولین مسکنی بر زمین 
خواهند ماند و برای اینکه نشان دهند که روند رو به توسعه است، مجبور 

به اغراق در آمار سازی ها هستند که واقعیت ندارد.
بیضایی تصریح کــرد: اگر وزارت راه و شهرســازی آنچه که واقعیت 
ماجرا اســت را بیان کند، نهادهــای تابع نیز با توجه بــه منابعی که 
در اختیــار دارنــد در تولید و عرضه مســکن در بــازار گام خواهند 
برداشــت. همچنین وزارتخانه باید یک پیش بینی جامعه و کامل از 
منابع مورد نیاز برای ســاخت مســکن طراحی و تدوین کند، سپس 
در اختیار نهــاد قرار دهد تا منبع مالی مورد نیاز توســط تمام ارگان 

تأمین شود.
وی خاطرنشــان کرد: به طور کلــی اقدامات وزیر راه مطلوب اســت و 
شفاف ســازی عملکرد آمار و ارقام حوزه مســکن اقدام صحیحی است 
که وی در پیــش گرفته و آمارهای مســکن از ۲ میلیــون و ۷۰۰ هزار 
واحد به کم تر از ۵۰۰ هزار واحد تغییر یافــت و به عبارت دیگر آنچه که 
در میدان ساخت و ســاز پروژه های نهضت ملی مسکن بود با آمارهای 

واقعی تطابق پیدا کرد. 
این کارشناس مسکنی در پایان گفت: آمار و عددسازی در حوزه مسکن 
در روند کار تداخــل ایجاد می کند و اغراق ســازی عملکرد دولت ها در 
بخش مســکن صدمات جدی و جبــران ناپذیری در حــوزه اجرایی و 
برنامه ریزی کشــور ایجاد می کند و بخش مسکن بزرگترین صدمات را 
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هشدار نسبت به تعلل دولت چهاردهم 

خریدار  معاون پیشین بانک مرکزی می گوید: 
دولت چهاردهــم در تصمیم گیری ها کند عمل 
کرده و مــن نگرانم چند ماه دیگــر بهبود کافی و 
شایسته ای در وضعیت شاخص های کلان کشور 
مشاهده نشــود. به ویژه در زمینه انتصابات دولت 

باید سریع تر اقدام کند.
در ســالهای گذشــته انتظارات تورمی به عاملی 
مهم و اثرگذار بر شاخص های کلان اقتصاد ایران 
مانند تورم و نرخ ارز تبدیل شــدند. به نحوی که 
هر هیجان یا تنش سیاسی و منطقه ای به سرعت 
خــود را در شــاخص های کلان اقتصــاد ایران 

منعکس می کرد. 
این در حالی است که بررسی ها نشان می دهد در 
یکی دو سال گذشته لااقل بازار ارز بهتر مدیریت 
شد که همین امر نیز به مانعی برای اثرات مضاعف 

انتظارات تورمی تبدیل شد. 
سید کمال سید علی، کارشــناس اقتصاد پولی و 
معاون اسبق ارزی بانک مرکزی ، در تبیین بخشی 
از وضــع موجود توضیــح داد:» در حــال حاضر 
می توانم بگویم یک سال و نیم اســت که در بازار 
ارز ثباتی نسبی مشــاهده می شود. ثبات ارزی به 
تدریج زمینه کاهش انتظارات تورمی را به نحوی 
فراهم کرده کــه امروز برای همگان محســوس 
است. به ویژه اینکه در همین سال جاری اتفاقات 
گوناگونی برای ایران رخ داد که به نسبت هیجانی 
که در جامعه بــه وجود آورد، تبعــات تورمی آن 

شدید نبود.«
او با یادآوری چند برهه زمانی، از جمله دوره اخیر 

که قیمت دلار مقداری بالا رفــت تصریح کرد:»  
به هر روی در بازار ارز افراد فرصت طلب و ســفته 
بازان قهاری هــم وجود دارند کــه از لحظات هم 
نهایت بهره را می برند و همین لحظات هم هست 
که ناگهان قیمت بالا می رود ولی به هر روی در ۱۸ 
ماه گذشته این نوســانات به نحوی بوده که جای 

نگرانی زیادی هم باقی نمی گذاشت.«
سید علی با تاکید بر اینکه انتظارات تورمی در کل 
کم اثرتر از گذشته هســتند، عنوان کرد:» صرف 
اینکه نوسانات بازار ارز کنترل شده، نباید این گونه 
تفسیر شود که اکنون سیاستگذار پولی به همین 
دلخوش کنــد و به وظایف دیگر خــود، بی توجه 
باشــد. هم اکنون بایــد از فرصت بهره جســت و 
اقدامات و تصمیماتی که به ســود معیشت مردم 
و صلاح اقتصاد کشــور اســت را در دســتور کار 
گذاشــت. من احســاس می کنم در این امر تعلل 

می شود.«
معاون پیشــین بانک مرکــزی در توضیح تعلل 
دولت گفت:» در انتصابات کند عمل می شــود و 
این کندی خود را ســطوح مختلف، از نظام بانکی 
تا وزارت صنعت، معدن و تجارت قابل مشــاهده 
اســت. این در حالی اســت که فرصت اصلاحات 

محدود است.«
در پاسخ به سیاستهای مشخصی که بانک مرکزی 
باید در پیــش بگیرد، تاکید کرد:» سیاســتگذار 
پولی باید با این چشــم انداز که در نهایت باید ارز 
تک نرخی شــود، اما امروز امکانات کافی برای آن 
فراهم نیســت، باید وضع موجود را مدیریت کند. 

یعنی تلاش ها حول این صورت بگیرد که نرخ ارز 
ترجیحــی و نیمایی، تا جای ممکــن، نزدیک به 
نرخ بازار باشــد. یا لااقل نرخ ارز صادراتی به نرخ 
ارز بازار نزدیک تر شــوند تا حتی المقدور بســتر 

فرصت طلبی و رانت جویی گسترده نشود.«
ســید علی با تاکید بر اینکه بانــک مرکزی باید 
چهار اقــدام فوری را در دســتور کار قــرار دهد، 
افزود:»بانک مرکزی باید در پی این باشــد که تا 
جای ممکن منابع کشــور را مدیریت کند. مثلا تا 
جای ممکن پولهای کشور که در خارج هستند را 

به ایران بازگرداند. 
همچنین تلاش کند تا جای ممکن از کشورهایی 
که می توانیم نســیه خرید کنیــم. همچنین اف 
ای تی اف باید مشــکلش را هر چــه زودتر رفع و 
رجوع کنند. این اقدامات در تداوم همان رویکرد 
سیاسی دولت چهاردهم مبنی بر تنش زدایی هم 
هســت. باید زمینه لازم همین امــروز هم آنقدر 
فراهم باشد که بخشی از اهداف کلان و توسعه ای 

را هم پی بگیریم.«
این کارشناس حوزه پولی درباره اینکه دولت کند 
عمل می کند، تاکید کرد:» بلــه واقعا دولت کند 
عمل کرده است. باید ۶ ماه دیگر وضعیت بخشی 
از شاخص های فعلی کشور مثل نقدینگی، کسری 
بودجه یا اضافه برداشــت بانک ها به گونه ای باشد 
که تحول و بهبود قابل لمس و اندازه گیری باشد. 
این امر نیازمند اســتفاده کامل از فرصتها اســت 
نه اینکه خیلی آهســته گام برداریم و فکر کنیم 

وضعیت خود به خود خوب می شود.«

خریدار  بر اســاس مصوبه جدید شــورایعالی 
بیمه حداکثر ســنّ متصدیان سمت مدیرعامل و 
قائم مقام مدیرعامل ۷۴ سال خواهد بود و تعیین 
شرط سنّی برای اعضای هیئت مدیره مؤسسات 

بیمه به تصمیم سهامداران آنها واگذار شد.
 به نقل از بیمه مرکزی جمهوری اســلامی ایران، 
شورای عالی بیمه در جلســه امروز خود با هدف 
بهبود فضای کســب و کار و کاهــش مداخله در 
بنگاهداری مؤسســات بیمه و همچنین رعایت 
حقوق مالکیت و حاکمیت شرکتی، پس از بحث 
و بررســی در خصوص مبانی، تجربیات جهانی و 
چالش های موضوع صلاحیت های اداره کنندگان 
مؤسسات بیمه، اعمال شــرط سنّی برای مدیران 
ارشد شــرکت های بیمه موضوع آئین نامه احراز 
صلاحیت حرفه ای کارکنــان کلیدی و عملیاتی 

مؤسسات بیمه را مورد بازنگری قرار داد.
بنابر این گزارش اداره، شــورایعالی بیمه در این 
جلســه با هدف رعایت حق مالکیت سهامداران 
مؤسسات بیمه و تسهیل شــرایط حفظ و جذب 
ســرمایه در صنعــت بیمه؛ بــا بهره گیــری از 
تجربیــات بین المللی مربوط به شــرایط احراز 

صلاحیت حرفــه ای مدیران مؤسســات بیمه 
اصلاحاتی در خصوص ســقف ســنّی مدیران 
ارشد و دامنه افراد مشــمول تصویب کرد که بر 
اساس آن تعیین شرط سنّی برای اعضای هیئت 
مدیره مؤسســات بیمه به تصمیم ســهامداران 
آنها واگذار شــد و مقرر گردید در فرآیند بررسی 
صلاحیت ها، شرط ســنّی صرفاً برای مدیرعامل 
و قائم مقام وی اعمال شود. بر اساس این مصوبه 
حداکثر ســنّ متصدیــان ســمت مدیرعامل و 

قائم مقام مدیرعامل ۷۴ سال خواهد بود.

در این جلســه همچنین اعضای شــورا خواستار 
برنامه ریزی دقیق و مدون توســط شــرکت های 
بیمه به منظور جانشــین پــروری و انتقال دانش 
انباشته نیروی انســانی پیشکســوت و باتجربه 
به مدیران جوان، با انگیــزه و تحول خواه صنعت 
بیمه با نظــارت و هدایت بیمه مرکزی شــدند و 
بر بهره گیری از جوانان توانمنــد و خلاق در کنار 
ســرمایه انســانی با تجربه این صنعت توســط 
ســهامداران و اعضای هیأت مدیره شرکت های 

بیمه تأکید کردند.

وزیر

وزیر نیــرو با اشــاره بــه اینکه 
هــر نیــروگاه خورشــیدی یک 
کیلوواتی ۱۸۰۰ کیلووات ساعت 
برق در سال تولید می کند گفت: 
تا پایان سال تعدادی واحد تولید 

برق تجدید پذیر به مدار می آید.
 به نقــل از وزارت نیــرو، عباس 
علی آبادی در نشســت مشترک 
اعضای کمیسیون انرژی مجلس 
شــورای اســلامی، رفع ناترازی 
برق در کشــور را در کنار پیشبرد 
بسیاری از امور، مستلزم همکاری 
و همیــاری مجلــس شــورای 
اســلامی با بدنه دولت دانست و 
گفت: من امروز قبــول کردم در 
عرصه خدمت رســانی در حوزه 
صنعــت آب و برق وارد شــده ام 
و انتظــار دارم نماینــدگان خانه 

ملت برای بــرون رفت 
از چالش ها و مشکلات 
صنعت  این  پیش روی 
در کنــار وزارت نیــرو 

قرار گیرند.
وزیر نیرو یادآور شــد: 
برنامه های ارائه شــده 

برای صنعت آب و برق در ابتدای 
دولت چهاردهــم تقدیم مجلس 
شــورای اسلامی شــد که ۱۰۰ 
درصد آن مورد تأیید نمایندگان 

قرار گرفت.
وی به در خواســت خود از رئیس 
جمهور اشــاره کرد و افزود: ما به 
فعالان صنعت بــرق بدهکاریم و 
لازم اســت بدهی دولت به بخش 
خصوصی تسویه شــود تا انتظار 
تداوم همکاری ها وجود داشــته 

باشد. هم اکنون بدهی 
حسابرســی شــده به 
بخش خصوصی ۱۰۰ 

همت است.
علی آبــادی در ادامه 
تســریع در انجــام و 
پیشبرد امور اداری را 
درخواســت دیگر خود از رئیس 
جمهور عنــوان کــرد و اظهار 
داشت: طبق قانون باید ساخت 
داخــل رعایت شــود؛ در حوزه 
تجدیدپذیرهــا در حال حاضر 
ظرفیت قابــل توجهی در حوزه 
تولیــد برق وجود نــدارد و باید 
ساز و کار توســعه این امر فراهم 

شود.
وزیر نیــرو با بیــان اینکه هریک 
کیلووات نیروگاه خورشــیدی، 

۱۸۰۰ کیلووات ســاعت برق در 
ســال تولید می کنــد، گفت: تا 
پایان ســال به تعداد واحدهای 
تجدیدپذیر کشور افزوده خواهد 
شــد و امیدواریم طی دو ســال 
آینده در مجموع در صنعت برق 
حدود ۶۰۰۰ مــگاوات افزایش 
ظرفیت را از محل صرفه جویی و 

غیره رقم بزنیم.
بنا بــر ایــن گــزارش در پایان 
این نشســت، هر یــک از اعضای 
کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی به بیان نقطه نظرات و 
پیشــنهادات خود بــرای بهبود 
ناترازی صنعت بــرق پرداختند 
و وزیــر نیــرو بــه دغدغه های 
نماینــدگان مــردم در مجلس 

پاسخ گفت.

و خبر داد؛افزایش ظرفیت ۶۰۰۰ مگاواتی برق تا دو سال آینده وزیر نیر

یادداشت
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